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otázek, probraných témat. Pedagogové i  žáci a  studenti 
jsou v důsledku tohoto tlaku vystresovaní, unavení a nejistí. 
I když se může zdát, že v podobné situaci není čas to ještě 
něčím „komplikovat“, opak je pravdou. Všichni více než kdy 
jindy potřebují kooperovat, naslouchat, dovolit si na chvíli 
vystoupit ze své role a získat novou perspektivu.

Účastníci jsou v rámci zážitkových workshopů vedeni ke sdí-
lení svých názorů, ke společné reflexi i konfrontaci a tím pá-
dem objevování nových vazeb. Přítomnost pedagoga, který 
celý kolektiv dobře zná, může být určující. Pedagog, který je 
součástí zážitkového workshopu, má možnost vidět své žáky 
a studenty ve zcela novém světle. Účast třídy na worksho-
pu umožňuje všem zúčastněným vidět v obnažené podobě 
jejich silná i slabá místa, aniž by se museli obávat, že něco 
nevědí či neumí. Vše je založeno na spolupráci.

Kvalitní vedení jakékoliv skupiny se odvíjí především od dob-
ré znalosti všech jejich členů. Prožití zážitkového workshopu 
umožnuje prohloubení takové znalosti. Všichni přítomní vy-
stupují ze své konformní zóny, ale hra v roli jim zajišťuje po-
třebné bezpečí. To nejsem já. Teď a tady si můžu dovolit být 
někým jiným. A přesto jsem to já, více než kdykoliv předtím.

Objednat zážitkový workshop pro svou třídu můžete na 
stránce skoly.pametnaroda.cz.

Dominika Prokopová, lektorka Divadla Lampion v Kladně, lektorka a metodička zážitkových 
workshopů Post Bellum, lektorka Divadla Paměti národa, edukativních programů České 
filharmonie pro děti a mládež, ředitelka hudebně divadelního Festivalu bloumající veřejnosti 
HABROVKA

Nejlepší spojení se třídou je přes třídní 
učitele
V e R O N I K A  P e V N á

Žákovský parlament bez podpory třídních učitelů je jako židle o třech nohách. Pokud 
učitelé s parlamenťáky nespolupracují, je postavení parlamentu ve škole velmi vratké. 
Třídní učitelé jsou těmi, kteří realizují volby ve třídách, dávají žákům prostor v třídnických 
hodinách, iniciují třídní projekty. Právě oni mohou podpořit dobrou komunikaci mezi 
parlamentem a třídou.

Členové parlamentu jakožto zástupci jednotlivých tříd 
mají každý svého třídního učitele. Od těchto učitelů se 
očekává podpora alespoň ve třech oblastech, bez kterých 
činnost parlamentu postrádá smysl: kvalitní uspořádání 
voleb ve třídě, pravidelné vytváření prostoru v  třídnic-
kých hodinách pro parlamenťáky a spolupráce a komuni-
kace s koordinátorem, tedy učitelem, který má parlament 
na starosti.

Nejdůležitější částí při startování činnosti žákovského zastu-
pitelstva je výběr vhodných zástupců ve volbách. Třídní uči-
telé by proto od koordinátora měli dostat jasné instrukce, jak 
volby ve třídách správně uspořádat. Aby zvolený parlamen-
ťák mohl plnit svou funkci, musí se svou třídou pravidelně 
komunikovat. Během třídnických hodin nebo hodin svého 
třídního učitele by měl ostatním představit, co se v  parla-
mentu děje, a současně od svých spolužáků zjistit, co je trápí, 
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co si přejí ve škole zrealizovat nebo změnit. Je to náročný 
proces, proto přítomnost učitele je na místě. Je dobré, aby se 
pedagog alespoň jednou za měsíc sešel se zástupcem třídy 
a zjistil, jaké informace chce třídě předat. Pravidelně by měl 
člen parlamentu mít k dispozici alespoň 5 minut času. Celou 
věc je možné urychlit moderováním situace ze strany učitele 
a  vytvořením obecného rámce, např. takového, že nejprve 
žák sdělí třídě novinky z parlamentu, pak bude na oplátku 
od nich sbírat dotazy a připomínky, nakonec zdůrazní kon-
krétní informace k nějaké chystané akci.

Během realizování některých projektů je třeba poprosit ko-
legy o  spolupráci především ve dvou oblastech: jednou je 
pomoc s konkrétní částí projektu v hodinách (např. tvorba 
propagačních plakátů na hodině výtvarné výchovy), druhou 
je občasné uvolňování žáků z  výuky pro potřeby projektu. 
Tento krok není samozřejmě vůbec populární, někdy je však 

nezbytný. Očekávaným nedorozuměním lze předcházet vzá-
jemnou domluvou. Benevolence kolegů by neměla být zne-
užívána a žáci by neměli mít dojem, že důvodem pro účast 
v parlamentu je právě uvolňování z výuky.

I  když se celá škola vydá cestou participativní demokracie 
a  její vedení demokratické klima na škole podporuje, ještě 
není vyhráno. Pedagogický sbor potřebuje dostat informace 
o tom, jaké jsou přínosy parlamentu pro žáky, učitele i celou 
školu. Ideální je proškolit celý sbor, pokud to však není mož-
né, věnovat čas a podporu alespoň skupině třídních učitelů.

Ostatní kolegy pravidelně informovat o činnosti parlamentu 
na pedagogické radě a získávat od nich zpětnou vazbu. Více 
než slova nejlépe promlouvají činy. Každý skvělý výsledek 
parlamentu časem přesvědčí i kolegy, kteří na začátku s tou-
to aktivitou nesouhlasili. Mějte s nimi trpělivost.

Ing. Veronika Pevná, Centrum pro demokratické učení, o. p. s., Komunikace a fundraising

Když si musíte být jistí

Kniha je dostupná také jako e-kniha

Irena Trojanová, Zuzana Svobodová
Publikace je optimistickým čtením o negativních situacích. Autorky 
využívají svých zkušeností vedoucích pracovnic ve školství posílených 
svou lektorskou činností i akademickou činností na Pedagogické fakultě 
UK a předkládají čtenářům strukturovanou publikaci rozdělenou do tří 
částí: Před (co můžeme udělat pro předcházení krizi), Při (Jak vzniklou 
krizi řešit) a Po (Jak se z krize poučit). Shrnutím všeho je pak příběh 
ředitelky, která sama krizí prošla (podobnost s reálnými postavami 
je čistě náhodná). Bonusem publikace jsou podcasty, ve kterých samy 
autorky komentují text.

Vazba brožovaná / Počet stran 108 / Cena 350 Kč

Objednávejte na obchod.wolterskluwer.cz 
a využijte 15% slevu pro předplatitele
Pro získání slevy je nutné zadat ve třetím kroku objednávky tento kód: 15krizeJP
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Krize jako příležitost
(a nejen ve školství)
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Čtenářství ve 21. století: čeští žáci  
mají problém s kritickým čtením.  
Co za to může?
D O m I N I K  V O R áČ

I přesto, že jsou čeští žáci ve čtenářské gramotnosti v porovnání s ostatními zeměmi 
průměrní, nedokážou rozlišit názor od faktu a dělá jim problém rozeznání podvodů  
na internetu.

Mezinárodního šetření PISA zaměřujícího se na čtenářskou, 
matematickou a  přírodovědnou gramotnost u  patnáctile-
tých žáků se Česká republika účastní již od roku 2000. Šet-
ření probíhá jednou za tři roky a pokaždé je primárně tes-
tována jedna ze zmíněných tří gramotností. Dosud poslední 
šetření v  roce 2018 se zaměřilo na čtenářskou gramotnost 
a Česká školní inspekce nabídla již několik analýz interpretu-
jících výsledky českých žáků v porovnání s žáky z ostatních 
zúčastněných zemí. Ta poslední s názvem Čtenářství ve 21. 
století se zaměřila na oblasti kritického čtení nejen textů 
z knih, ale i z internetu.

matematika či přírodní vědy? Ne, hlavní 
problém je čtení

Nutno podotknout, že z  testovaných gramotností je podle 
šetření už po dlouhá léta nejslabší právě ta čtenářská. Za-
tímco v matematice a přírodních vědách dosahovala Česká 
republika střídavě v porovnání s ostatními zeměmi průměr-
ných a nadprůměrných výsledků, v žádném z dosud 7 šetře-
ní se nestalo, že by byli čeští žáci ve čtenářské gramotnosti 
lepší než statisticky významný průměr. Naopak, ve čtyřech 
případech dosahovali podprůměru. V  tomto ohledu bylo 
šetření v roce 2018 pro české žáky opticky jedno z  lepších, 
protože se umístili nadprůměrně v matematické gramotnos-
ti a přírodních vědách, ve čtenářské gramotnosti dosahovali 
průměru.

Sekundární analýza ovšem ukázala na oblasti, ve kterých si 
nevedeme příliš dobře. Jedním z nejproblematičtějších úko-
lů pro české žáky bylo rozlišit fakt od názoru. Zatímco prů-
měrně 47 % žáků všech zemí fakt od názoru rozliší, českých 
žáků je pouze 31 %. Šetření také reagovalo na nové trendy 
ve vyučování, a  to přesněji na internetovou bezpečnost. 
Například v  jednom z úkolů měli žáci rozhodnout, co udě-
lají s  evidentně podvodným e-mailem. Polovina českých 
žáků by na e-mail odpověděla a  38 procent žáků by kliklo 
na odkaz, který je v e-mailu uveden. Rozpoznávání faktu od 
názoru či kritické posouzení mediálních sdělení je v dnešní 

době klíčem k bezpečnému používání internetu, nehledě na 
to, že jsou dokonce i zmiňovány v rámcových vzdělávacích 
programech.

Rozhoduje sociální prostředí, pohlaví 
i učitel

Faktory, které nemohou jednotliví učitelé ovlivnit, jsou so-
cioekonomický status žáka a pohlaví, kdy se zjistilo, že dív-
ky obecně ve všech zemích dosahují lepších výsledků než 
chlapci. Dobrou zprávou je, že nehledě na to, zda je žák 
sociálně znevýhodněn, mu ve čtenářské gramotnosti může 
pomoci naučení se adekvátních čtenářských strategií, a  to 
od učitele, u kterého je vidět, že má o svůj předmět zájem.

Právě identifikace těch několika málo faktorů, které analý-
za zjistila, by nám mohla pomoci k ještě lepším výsledkům. 
Rozdíl mezi skupinami žáků s vyšším a nižším socioekono-
mickým statusem byl v České republice markantní a činil 105 
bodů ve  prospěch sociálně zvýhodněných žáků, přičemž 
průměr bodů ze čtenářské gramotnosti byl 490. Jedenáct 
zemí, jako například Estonsko, Finsko či Kanada, zazname-
nalo mnohem nižší vztah mezi socioekonomickým statusem 
a čtenářskou gramotností a zároveň se umístily nadprůměr-
ně ve výsledcích čtenářské gramotnosti. Právě snížení rozdí-
lu mezi těmito skupinami tak hraje nemalou roli v celkovém 
umístění zemí.

estonsko jako vzor?

Je otázkou, jak tyto rozdíly mezi žáky alespoň částečně vy-
rovnat. Odpovědí může být Estonsko, které v mezinárodních 
šetřeních dosáhlo jednoho z  největších pokroků ze všech 
zemí a nyní se drží na špici ve většině gramotností. Estonci 
si zakládají na tom, že jejich vzdělávání je zdarma, samozřej-
mostí je bezplatná výuka, učebnice, ale i doprava či strava. 
Základní vzdělání je zde povinné od 7 do 16 let a  velkým 
rozdílem je rovněž to, že se všechny děti vzdělávají společ-
ně, neexistuje tedy rozdělení žáků podle výkonnosti (jako 
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například nižší víceletá gymnázia u  nás). Estonsko rovněž 
vsadilo na digitalizaci – úkoly jsou zadávány, plněny a také 
ohodnoceny pomocí e-learningové platformy a většinu knih 
si žáci mohou půjčit elektronicky.

Co mohou dělat učitelé?

Nemusíme ovšem měnit celý systém, abychom zlepšili čte-
nářskou gramotnost žáků. Bodové hodnocení ve čtenářské 
gramotnosti také ovlivňuje nadšení učitele. Pokud žáci uved-
li, že zájem jejich učitele českého jazyka o  výuku je malý, 
dosahovali v průměru 472 bodů, zatímco u učitelů s velkým 
zájmem to bylo 506. Takový učitel by rovněž měl učit žáky 
čtenářským strategiím, jakými jsou například hledání souvis-
lostí v textu, kladení otázek při četbě, identifikace nejdůleži-
tějších myšlenek a témat či předvídání, co se bude dít v ná-
sledujících pasážích textu. Velkým tématem mezi odborníky 
a učiteli je rovněž předimenzovanost vzdělávacím obsahem, 

a to na úkor prostoru pro čtenářský zážitek a cvičení kritického 
čtení. Kapitolou samo o sobě je využívání ICT ve výuce; dle 
analýzy je nejlepší, pokud si učitel moderními technologiemi 
pomáhá ve střední míře. Pokud ovšem využívá technologie až 
příliš, už to má na výsledky spíše negativní dopad.

Článek vznikl za podpory studentského grantového projektu 
IGA_PdF_2021_032.

ZDROJe
	� BOUDOVÁ, S. a kol. Sekundární analýza PISA 2018: Čtenář-
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ha: Česká školní inspekce, 2021.
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mgr. Dominik Voráč, Pedagogická fakulta Univerzity Palackého v Olomouci

Když si musíte být jistí

Kniha je dostupná také jako e-kniha

Zuzana Svobodová
Kniha je určena především pracovníkům škol a školských zařízení, kteří 
už mají dost neustálých nepříjemných mailů, schůzek a hovorů a chtějí 
konečně získat více času na skutečnou práci. 
Pomocí konkrétních technik a rozborů reálných situací se naučí nastavit 
smysluplnou a efektivní prevenci, komunikovat bez komunikačních 
stopek, zbaví se nutnosti „mlžit“, a když už dojde ke konfl iktu, tak budou 
mít oporu v řadě technik a zásad pro jeho skutečné zvládnutí.

Vazba brožovaná / Počet stran 108 / Cena 300 Kč

Objednávejte na obchod.wolterskluwer.cz 
a využijte 15% slevu pro předplatitele
Pro získání slevy je nutné zadat ve třetím kroku objednávky 
tento kód: 15Konf
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Konfl ikty ve škole
Od prevence k řešení
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ZŠ vs. víceletá gymnázia
G A B R I e L A  TO m e Č KO Vá

Rozdělená společnost, základní školy a víceletá gymnázia. Tyto pojmy (na první pohled 
natolik odlišné) posledních pár let slyšíme odevšad. Co má ovšem rozdělená společnost 
společného s českým školstvím?

Více než devatenáct let žiji na malém městě. Máme dvě zá-
kladní školy, jedno gymnázium (osmileté i  čtyřleté) a  pár 
středních škol.

Jak je to zvykem, v páté třídě na základních školách „šikov-
né“ děti dělají přijímací zkoušky. Ti „druzí“ dál pokračují v zá-
kladních školách, kde se k  nim přidávají další žáci, kteří ve 
své rodné vesnici mají jen malotřídku. V deváté třídě přichází 
další změna. Na základních školách část studentů dělá přijí-
mací zkoušky jak na gymnázia, tak na ostatní střední školy. 
Pak se stane paradox, kdy na chodbách gymnázia potkáváte 
své bývalé spolužáky z prvního stupně.

Na svém stužkovacím večírku jsem se ptala profesorů, jaký 
je rozdíl mezi osmiletými a čtyřletými gymnázii, když se po 
čtyřech letech stejně potkáme ve stejné škole a učí nás stej-
ní kantoři. Tajně jsem doufala, že žádný. Naivně jsem čeka-
la odpověď, že rozdíly se časem smažou. Bohužel mi drtivá 
většina odpověděla, že „osmiletí“ mají obrovskou výhodu. 
V jazycích prý dojdou mnohem dál a také se s nimi lépe pra-
cuje, což je při osmiletém každodenním kontaktu více než 
předvídatelné.

Z výše popsaného můžou rodiče dětí dostat panickou hrůzu, 
že pokud své dítě v  deseti letech nedostanou na osmileté 
gymnázium, vývoj jejich dítěte je navždy ztracen. Mám tedy 
já, jakožto odchovankyně druhého stupně, ještě nějakou 
šanci? Má to celé ještě vůbec smysl?

Druhý stupeň základní školy pro mě nebyl jednoduchý. 
Zvlášť co se týče atmosféry ve třídě. Jednou jsme ve třídě 
řešili rozbitou hlavu, podruhé to byla rozbitá výloha. Z po-
klidného prvního stupně jsem během prázdnin spadla do 
víru třídy plné kluků zmítané divokou pubertou. Věčně se 
rozdávaly důtky, napomenutí a poznámky. Stále něco léta-
lo vzduchem, ať už to byla stará svačina, nebo bota. Nauči-
la jsem se mít velmi ostré lokty a jen tak si někoho nepustit 
k  tělu. Přiznávám, že zprvu mi to dělalo velké potíže a bez 
třídní učitelky, která mi opravdu velmi pomohla, bych ty čtyři 
roky nezvládla.

Mimo jiné jsem pochopila, že na druhém stupni základních 
škol je to často komplikované. Žáci mnohdy pocházejí ze 
složitého prostředí. Rodina nefunguje. Nespolupracuje ani 
s dítětem, ani se školou. A pokud se vám ve třídě takových 

dětí sejde víc, věřím, že jsou to pro kantora opravdu nároč-
né roky. Studenti nemají motivaci cokoliv dělat nebo se učit. 
Nepotřebují dobré vysvědčení na SŠ, stačí jim, když nepro-
padnou. Díky druhému stupni jsem přišla o naivitu a už dáv-
no si nemyslím, že máme všichni stejné šance na úspěch. 
Nejhorší na celé věci je, když si žáci ve svých třinácti letech 
myslí, že jsou odpad. Nejsou na výběrové škole a ztratili iluzi 
o tom, že by tam kdy mohli být.

Výběrové školy a víceletá gymnázia nejsou nijak špatné. Ni-
kdo nemá nic proti tomu, aby děti bystré, které se ve ško-
lách nudí, šli do prostředí mnohem podnětnějšího. Situace 
se stává problematickou, když jsou víceletá gymnázia spíše 
cílem rodičů. Bohužel v  českém školství stále platí, že dítě 
dosáhne mnohem vyššího vzdělání, pokud má v  rodině 
podporu. Myslím, že na našem malém městě je to také často 
o statusu, který dítě získá po vstupu na víceleté gymnázium. 
Daniel Prokop z  PAQ Research říká: „Většina gymnázii byla 
konstruována pro malý počet dětí – 5 až 10 procent. V někte-
rých krajích tam ale dnes odchází 20 až 25 procent dětí.“ Z če-
hož vyplývá, že ke stabilizaci českého školství by napomohla 
redukce víceletých gymnázii. Což rozhodně populární krok 
není. Na školy by odcházeli jen ti nejtalentovanější. S tímto 
omezením by samozřejmě nemalá část rodičů nesouhlasi-
la. Proč by se měli starat o vzdělání a začleňování sociálně 
slabých? Vždyť by to jejich děti brzdilo ve vzdělání, a pokud 
o dobré vzdělání nemají zájem rodiče dotyčných dětí, je to 
jen a jen jejich chyba.

Naproti tomu, říká Jana Straková z  Univerzity Karlovy, jež 
uvedla pro stránku EDUin:  „Společnost se má tak dobře a žije 
se v ní tak dobře, jak vzdělaná a kultivovaná je ta nejméně 
vzdělaná část populace.“ Pokud rezignujeme na jejich vzdě-
lání, dříve nebo později se nám to vymstí. Ať už kriminalitou, 
nezaměstnaností, nebo vyššími sociálními dávkami.

Základní škola mi dala ještě jednu věc. Pochopila jsem, kdo 
volí extremistické strany a taky proč. Seznámila jsem se s vi-
děním světa některých spolužáků.

Nechci se dožít chvíle, kdy se tyto dva světy do sebe pustí. 
Co se stane ve chvíli, kdy na základních školách (zvlášť ve 
vyloučených lokalitách) nebude chtít žádný kantor učit. Co 
se stane, když si lidé z gymnázií budou myslet, že jsou elita 
všech elit? A nebudou mít ani kousek snahy prasknout svoji 
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bublinu? Co se stane, když frustrace „učňů“ (kteří už od ma-
lička cítí, že spadli do odpadkového koše) vzroste? Asi svoji 
úvahu přivádím do extrému, ale snažím se ukázat paradoxy 
v českém školství.

Kdysi jsem od některých kamarádek z osmiletých gymná-
zií slyšela, že vlastně neznají nikoho s výučním listem. V té 

době mi to přišlo opravdu vtipné, jak rozdílným prostředím 
jsme prošly, i když bydlíme jen pár stovek metrů od sebe. 
V páté třídě odešly na gymnázia a od té doby neměly po-
třebu pohybovat se jinde než ve své vlastní bublině. Dnes 
mi to přijde smutné. Protože právě absencí pestrých kon-
taktů napříč vrstvami přispíváme k  rozdělení české spo-
lečnosti.

Gabriela Tomečková, studentka gymnázia, výherce eseje o ideální škole po pandemii covidu, 
kterou vypsal a publikoval Deník N

KARIÉROVÉ PORADENSTVÍ NA KAŽDÝ PÁD

Silvie Pýchová, Dorota Madziová, Helena Košťálová, 
Petra Drahoňovská 

Proč se kniha jmenuje Kariérové poradenství na každý pád? Název v sobě skrývá 
více významů, které autoři této knihy refl ektují. Téma proměn trhu práce je čím 
dál tím více skloňované i v českém prostředí. Knihu napsalo více autorů a poskytuje 
proto náhled do širokého spektra a souvislostí kariérového poradenství. 

Kniha je určena zejména pedagožkám a pedagogům, kariérovým a výchovným 
poradkyním a poradcům, kteří chtějí žáky a studenty připravovat na vstup na trh  
práce podle aktuálních trendů v této sféře, ale také rodičům žáků a studentů.

Když si musíte být jistí
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Kniha je dostupná také jako e-kniha

Objednávejte na obchod.wolterskluwer.cz 
a využijte 15% slevu pro předplatitele

Pro získání slevy je nutné zadat ve třetím kroku objednávky tento kód: Kporad 

- 15 %

Potřebujete radu odborníka?

Využijte naši bezplatnou poradenskou službu pro předplatitele

Dotazy přijímáme písemnou formou na e-mail redakcers@rizeniskoly.cz 
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Správné nastavení vztahu učitelů 
a žáků je klíčem ke skutečné proměně 
vzdělávání

Pochází z učitelské rodiny, a tak byla profesní dráha Jiřího Stárka tak 
trochu předurčena. Studoval hru na klarinet a saxofon, kresbu a malbu 
na UMPRUM, hrál v orchestru a pracoval jako ilustrátor v novinách. Vždy 
se však zároveň věnoval pedagogice a nyní už přes dvacet let působí jako 
ředitel Základní umělecké školy Hostivař. V roce 2016 Jiří Stárek s kolegy 
založil Akademii umění a kultury pro seniory, která dnes funguje na celkem 

17 pražských ZUŠ. Díky tomuto projektu se daří otevírat školy nejen dětem, ale i starším 
spoluobčanům a ty aktivně zapojovat do života. Za dobrosrdečnou iniciativu jej Nadace 
Lilie & Karla Janečkových ocenila titulem #laskavec.

?) Založil jste Akademii umění a kultury pro 
seniory. Jak tento projekt vznikl?

Kromě rodičů, kteří doprovázejí své děti do výuky, často při-
cházejí také jejich babičky a dědečkové. Základní umělecké 
školy mají obecně skvěle zařízené učebny, jsou vybavené 
hudebními nástroji, mají k  dispozici vynikající pedagogy 
uměleckých oborů a přitom je dopoledne ve třídách volný 
prostor. Jako učitelé jsme prostě dostali chuť udělat nějakou 
„správnou věc“. Moderní sociologické výzkumy dokazují, že 
dnes už nelze klást důraz jen na prodlužování délky života, 
ale že by mělo jít především o podporu zvyšování jeho kvali-
ty. Pokud chceme být nedílnou součástí Evropy, kde dochází 
k výrazným změnám demografického vývoje, je třeba pro-
blematiku aktivního stáří řešit.

?) Jaké „kroužky“ mohou senioři v rámci 
projektu navštěvovat?

Nabízíme možnost věnovat se hudbě, výtvarnému umě-
ní, tanci i divadlu. Už v názvu akademie je však zmíněno 
nejen umění, ale také kultura. Ta zahrnuje mnohem víc 
než „jen“ hraní na hudební nástroje nebo pořádání výstav 
výtvarných děl. Jak kdysi řekl Johann Wolfgang Goethe – 
kultura je vše, s čím jsme se nenarodili. To, co souvisí s kul-
turou, se tedy teprve musíme naučit. A  je jedno, zda je 
to stolování, oblékání, udržování tradic, vyjadřování nebo 
úcta ke stáří.

?) může se do Akademie umění a kultury 
přihlásit kdokoliv? Jak její provoz 
financujete?

Vzdělávání pro seniory jsme se snažili koncipovat tak, aby by 
to nebyla jen další aktivita pro tuto cílovou skupinu. Chtěli 
jsme vytvořit něco mimořádného, kdy vztah mezi lektorem 
a  studentem nebude determinován věkem, ani žádnou  
finanční závislostí. Finanční prostředky zajišťujeme přes 
zřizovatele, kterým je hlavní město Praha, a  Městskou část 
Praha 15, kde naše škola sídlí. Díky nim dnes funguje akade-
mie pro seniory už na 17 pražských ZUŠ. Učitelé ani seniorští 
studenti tak finance neřeší, mohou se věnovat umělecké 
činnosti a budovat nezávislý a upřímný vztah učitele a žáka.

?) Jak se projekt během let své existence 
proměnil? Aplikovali jste nějaké novinky?

Určitý étos, se kterým jsme ji před lety zakládali, se nezmě-
nil. Neustále si však klademe otázku „proč?“. Proč děti nebo 
seniorské studenty učíme zrovna to a ne něco jiného, proč 
organizujeme veřejné koncerty nebo návštěvy zahraničních 
partnerských škol, proč by se měly děti účastnit umělecké-
ho soutěžení a proč u seniorských studentů chápeme, že si 
někdy nepřejí vystupovat na jevišti a u dětí se to už tak do-
cela nerespektuje? Jako ředitel školy se snažím, aby nás toto 
„proč?“ provázelo na každém kroku a  uměli jsme si na něj 
vždy smysluplně odpovědět.
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?) Proč je podle Vás důležité seniory vracet do života?

 
Nedávno jsem četl o  nejnovějších poznatcích v  oblasti fungování mozku. Velmi 
mě překvapilo, kolik toho ještě o zdraví a lidské psychice nevíme. Stárnutí je zatím 
nezvratný proces, ale to neznamená, že je provázeno pouze negativními skuteč-
nostmi. Například se tvrdilo, že ve stáří nezvratně odumírají mozkové buňky a už se 
neobnovují. Při Alzheimerově nemoci se ten proces navíc výrazně zrychluje. Díky 
vědeckému a technologickému posunu za posledních několik let se dnes už ví, že 
některé mozkové buňky mají schopnost obnovy i ve stáří.

?) Dochází v rámci akademie také 
k propojování dětí a seniorů například v podobě společných 
koncertů?

Na začátku projektu jsem si doslova malovali, jak bude docházet k bezprostřední 
mezigenerační výměně a  vzájemnému obohacování, jak budeme pořádat kon-
certy, výstavy a  divadelní představení napříč generacemi. Ještě před spuštěním 
seniorského vzdělávání jsme sepsali manuál, na který je třeba dbát, abychom se 
k seniorům chovali s maximální úctou a respektem. Teprve praxe nám ukázala, že 
bychom se při organizování společných vystoupení dětí a  seniorských studentů 
dopouštěli netaktností a věkově zralé studenty stavěli do nepříliš důstojných situa-
cí. Proto k tomu dnes přistupujeme daleko opatrněji.

?) Vnímáte jako ředitel ZUŠ z pedagogického pohledu určité 
podobnosti práce s dětmia seniory?

Každý dobrý učitel musí mít dvě „z“ – znalost a také zralost. Jako ředitel školy zřetel-
ně pozoruji, že učitelé, kteří se jako lektoři v dopoledních hodinách věnují práci se 
seniory, jsou odpoledne při práci s dětmi daleko zralejší, než tomu bylo dříve. Vážím 
si toho, jak propisují svůj respekt od seniorských studentů i směrem k dětem. Na-
stavování správného vztahu dětí a učitelů je i klíč ke skutečné proměně vzdělávání. 
Práce se seniory tomu výrazně napomáhá.

?) Jak se vám povedlo vypořádat se 
s koronakrizí? Dotkla se pandemie i akademie?

S oblibou říkám, že jsme si v této době zakryli obličeje rouškami, ale zároveň odha-
lili charaktery. Ve škole jsme se rozhodli, že nebudeme čekat, až to přejde, a kňou-
rat, co všechno nejde. Raději jsme krizi pojali jako příležitost, včetně vzdělávání na 
akademii. Zahájili jsme distanční vzdělávání – ovšem ne jako náhražku, ale jako sys-
témovou věc, která bude možná v budoucnu zcela běžná. Vytvořili jsme operativní 
webový prostor pro sdílení informací mezi učiteli, vedením školy, žáky a studenty, 
nakoupili počítače, školu vybavili vysokorychlostním internetem a všichni pedago-
gové, včetně těch seniorských, se naučili pracovat v Google Classroom. Dnes pat-
říme mezi pět ZUŠ z celé ČR, na kterých ministerstvo pilotuje projekt „Pokusného 
ověřování kombinovaného vzdělávání“.

Rozhovor vedla Barbora Pěničková, koordinátorka projektů ve 
společnosti Nadace Lilie & Karla Janečkových 
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